


 I alt ca. 5600 ha.

 Jagtbart areal 
ca. 4400 ha.

 Ca. 3500 indb.

 Om sommeren 
ca. 35.000..



 Første nutidige krondyr svømmer til øen omkring 
2000  

 Første ”Debatmøde” på Fanø Krogård 2. aug. 2007 

 ”Enighed” om 3 års fredning af kronvildt.

 2010 frigav man jagten på egne arealer på 
kronvildt. Dog ikke på statens arealer.

 2013 fælles sommermøde i haven hos Jesper 
Haurum samme med bl.a. Ole Daugaard

 2013 etablering af Krondyrgruppen Fanø

 2013-14 de første fælles jagter på alle arealer.



 Alle konsortier, jagtforeninger og private lodsejere kan 
være med i Krondyrgruppen

 Ca. 80 ha. jord udløser en skytteplads til 2 årlige 
fællesjagter  

 Der er lokal jagttid på krondyr på to weekender i hhv. 
dec. og jan. derudover er krondyrene fredet!

 Fællesjagt om lørdagen, og der skydes krondyr og 
dådyr af skytterne, og der skydes efter en i forvejen 
aftalt parole

 Skytterne betaler 500.- pr. skytteplads, og der trækkes 
lod om alle skyttepladser på alle arealer

 ”Hundefolkene” deltager gratis, kan få evt. deres 
færgebillet refunderet, og må skyde snepper på jagten.

 Samme parole følges på den efterfølgende dag, hvor 
der må jages på ”egne” arealer.



 Jagtbart areal ca. 
4400 ha.

 Fokus på arealerne 
i midten

 Typisk 1 stor hjort 
pr. jagt

 SMS gruppe til alle 
skytter





 Der deltager typisk ca. 30-40 skytter pr. jagt

 Der deltager desuden 30-40 ”hundefolk pr, jagt

 Ca. 30% af indtægterne går til kørsel og færge 
refusion

 Ca. 30-50% er typisk gået til markskade-erstatning 
til de landmænd der har markskader i løbet af 
sæsonen

 Krondyrgruppen har gennem tiden indkøbt og 
bygget ca. 40 skydetårne fra Oksbøl Savværk i 
perioden

 Resten af indtægterne går til forplejning mm.  



 Det gør ”Juntaen”(og selvfølgelig Naturstyrelsen ☺)
 Der er et medlem for hvert konsortium, 

jagtforeningerne og en for de private lodsejere i 
bestyrelsen 

 Bestyrelsen repræsentere ca. 98% af det ”jagtbare” 
areal på Fanø.

 Naturstyrelsen har desuden indført en passus i 
deres jagtlejekontrakter, der ”opfordre” til 
deltagelse i Krondyrgruppen

 Krondyrgruppen ansøger om lokal jagttid, og har 
fået det indtil nu. 

 Krondyrgruppe aftale med Naturstyrelsen hvordan 
afskydningspolitikken bør være.



 Det er ”Juntaen”og Naturstyrelsen der staffer..

 Overholdes parolen ikke konfiskeres evt. opsats.

 Der betales dobbelt pris for det nedlagte vildt af 
skytten

 Man får 1 års karantæne som skytte

 Ved gentagelse kan man blive helt udelukket 
som skytte

 Juntaen eksekvere straffen med det samme, efter 
et kort møde efter paraden



 Der er et par enkelte ”nabo-jægere” der skyder 
krondyr og dådyr på dagene for jagt

 Der har været gentagen forsøg på at få et 
samarbejde i gang fra Krondyrgruppens side

 Kriteriet har været at parolen ang. hjorte skal 
overholdes, og eller har der været ret frie tøjler.

 Det har til dato ikke være muligt at lave nogen 
form for aftale, men der arbejdes videre

 I gruppen har der været ”uro” omkring 
afskydning af hjorte, men til dato har det været 
muligt at bibeholde enighed i gruppen og med 
Naturstyrelsen 



 Der er et supergodt samarbejde mellem Krondyrgruppen
og Naturstyrelsen i Oksbøl (Blåvandshuk)

 Naturstyrelse har udtaget et stort areal til ”Jagtfrit 
område” og jagtforeningen og de private lodsejere har 
tilsvarende udtaget et område grænsende op til det

 Der arbejdet fra Krondyrgruppen på at få en mere 
”fleksibel” fortolkning af hvor stor en stor hjort er, men 
ting tager tid ☺

 Krondyrgruppen fornemmer en vis form for respekt for 
det man laver i gruppen fra Naturstyrelsen, og har 
omvendt stor respekt for deres kompetencer. 

 Endelig er Krondyrgruppen meget glad for at man fra 
national side accepterer og anerkender de ønsker man har 
lokalt til forvaltningen, og derved får de ønsker opfyldt 
man har til lokal jagttid 



1. Klart definerede grænser

2. Proportionalitet mellem indtægter og udgifter

3. Lokale beslutningsregler

4. Håndhævelse af regler

5. Graduerede sanktioner

6. Konfliktløsningsmekanismer

7. Anerkendelse af eksterne myndigheder

8. Fælles ressourcer som en del af et større fælles 
system



 Det er et virkelig godt spørgsmål, men.. Hvorfor 
egentligt ikke?

 Hvad har vi gjort?
 Lukket helt af for brunstjagt, da det kun giver ballade

 Givet alle lige muligheder for at skyde en stor hjort

 Alle deltagere ”behandles lige”

 Holdt pris på et rimeligt niveau

 Prøvet at få god bevægelse i dyrene på selve jagtdagen

 Prøvet at tilgodese de landmænd der har skader på 
markerne

 Monitere og bruger ”faglige og etiske” argumenter for 
valg af afskydningspolitik 

 Laver en forvaltningsplan over 5-6 år
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